
 

 

 

ACTA – RESUM DE  LA 3ª SESSIÓ DEL GRUP DE TREBALL “POST-COVID” DEL 

CONSELL MUNICIPAL  TURISME I CIUTAT 

 

 

Data: Dimecres, 15 de juliol de 2020 

Hora: 17:30h 

Lloc: Virtual (Zoom) 

 

Assistència 

 

Persones assistents: 

• Maria Abellanet, persona experta 

• Marien André, persona experta 

• Cristina Gallardo, Micro, Petita i Mitjana Empresa de Catalunya (PIMEC) 

• Maria Gas, Ajuntament Barcelona, Districte de Sant Andreu 

• Carme Madrigal, Som Paral·lel 

• Pere Mariné, Federació d'Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona (FAVB) 

• Sílvia Pastor, Associació d'Apartaments Turístics de Barcelona (APARTUR) 

• Martí Sarrate, Associació Catalana d’Agències de Viatges Especialitzades (ACAVE) 

• Xavier Suñol, Direcció de Turisme 

• Enric Truñó, persona experta 

• Cristina Vila, Col·legi d’Ambientòlegs de Catalunya (COAMB) 

Persones convidades: 

• Katrin Naumann, Anotherkonzept 

Secretaria tècnica: 

• Secretària CTiC, Rosa Bada i Mònica Flores 

• Momentumco, Irene Humet  

Excusen 

• Josep Maria Carreté, Fundació Joan Miró (MACBA) 

• Juanjo Casado, Unió General de Treballadors (UGT) 

• Víctor Cañizares, Spanish Heritage 

• Àngel Diaz, persona experta 

• Javier Edrosa, Grup Municipal Ciutadans 

• Yolanda Hernandez, Ajuntament Barcelona, Districte Ciutat Vella 

• Santiago Ibarra, Grup Municipal Barcelona en Comú 

• Marta Labata, Barcelona Serveis Municipals 

• Anna Lorente, Associació d’empreses de teatre de Catalunya (ADETCA) 

• Marc Perez, Grup Municipal Barcelona pel Canvi 

• Míriam Plaza, Barcelona Serveis Municipals (BSM) 

• Marc Rodés, Grup Municipal Junt per Catalunya 

• Maria Segarra, persona experta 

• Ana Velasco, Gremi d’Hotels de Barcelona (GHB) 

• Mª Assumpció Vilà, Sindicatura de Greuges 
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Desenvolupament de la sessió 

Benvinguda i context 

Rosa Bada agraeix l’assistència i recorda que aquesta és la tercera sessió del Grup de Treball, 

que es va constituir per veure què necessita la ciutat i què pot oferir el Consell a l’Ajuntament, 

sense desmarcar-se dels processos ja existents de la ciutat, com el Pacte per Barcelona.  

 

Txema Castiella com a ponent de la sessió, explica breument el Pacte per Barcelona:  

Txema Castiella explica que el Pacte té per objectiu ajudar a fer ressorgir la ciutat i l’economia 

d’aquesta, en un termini de 18 mesos. Posa molt èmfasi en que s’ha fet un esforç excepcional 

de concertació i finalment els set grups municipals han impulsat el Pacte de forma consensuada. 

Pel que fa a la governança, la màxima representativitat l’ostenta la Taula del Pacte, on hi són 

representades les organitzacions de segon o tercer nivell dels diferents sectors. Destaca que 

s’ha creat un espai de treball web per a les persones membre, que permet rebre aportacions i 

propostes. Detalla que ha estat un procés de diàleg i consulta que ha constat de 18 reunions 

telemàtiques celebrades al llarg de dos mesos i mig, i que tothom valora com a procés 

d’aprenentatge. Explica que el document està estructurat en quatre principals apartats: una 

primera part declarativa centrada en la idea que cal confiar en la pròpia força de la ciutat per a 

tirar endavant i avançar, seguidament es presenten els deu principis que són transversals a tot 

el Pacte, en tercer lloc, un decàleg d’objectius, un dels quals centrat en el Turisme, amb 

desglossament de mesures, i finalment, un breu apartat que insta a reforçar el paper de 

Barcelona, en el que es detallen algunes demandes amb ampli consens polític, dirigides tant a 

la Generalitat de Catalunya com a l’Estat, i un apartat de coresponsabilitat del propi Pacte en el 

lideratge compartit.  

 

A continuació s’obre un torn de preguntes i/o reflexions.  

Rosa Bada demana quines són les següents passes previstes, un cop hagi estat aprovat el 

document. Txema Castiella explica que hi havia la intenció de fer un acte públic presencial, però 

la incertesa de la situació actual no permet fer gaires previsions. Comenta que segurament 

s’acabarà fent un acte de presentació molt reduït i telemàtic, i posteriorment s’habilitarà que 

aquelles entitats que així ho desitgin puguin subscriure el Pacte. Afegeix que s’ha prioritzat tancar 

el Pacte abans de l’estiu, però és possible que al setembre es vulgui fer alguna comunicació més.  

Martí Sarrate agraeix la breu i concisa presentació i reafirma que el més valuós és el consens 

assolit amb tots els Grups Municipals. Per altra banda, lamenta que malgrat estar-se treballant 

el Pacte, algun partit polític ha pres decisions unilaterals, sense que hagin pogut ser incorporades 

al document. Txema Castiella respon que el Govern municipal no pot esperar a que s’aprovin 

documents i es tanquin processos, i que ha de seguir governant.  

Marien André pregunta si s’ha pensat en com se seguirà després d’aquests 18 mesos de Pacte. 

En segon lloc, reflexiona sobre com es poden anar incorporant els aprenentatges obtinguts en el 

propi Pacte. I per últim, demana si el Pacte ha previst algunes mesures en el cas d’haver 

d’atendre noves situacions de confinament i mostra la seva preocupació per la vulnerabilitat del 

sector. Txema Castiella respon que de moment no tenen previsió de què passarà després dels 

18 mesos inicialment establerts, però sí afirma que la idea és que aquests 18 mesos serveixin 

per fixar la direcció cap a on es vol anar. En segon lloc, explica que el desplegament del Pacte 

pot ser també una oportunitat d’aprenentatge pel que fa a espais de participació, treball conjunt 
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entre entitats, consells, ... Explica també que el Pacte està pensat per accelerar en una situació 

de recuperació i no contempla mesures en cas de nou confinament. Finalment afegeix que un 

dels objectius del Pacte és el d’enfortir un sistema sanitari i biomèdic de la ciutat, i aquest té una 

mesura concreta com és l’elaboració d’un pla d’emergències contra pandèmies a nivell 

metropolità.  

Cristina Vilà pregunta si el pla contempla mesures concretes, que puguin ser recollides pel Grup 

de Treball. Txema Castiella respon que la concreció no és un dels punts forts del Pacte. Explica 

que segurament n’hi ha menys de les desitjables, però valora molt positivament el consens assolit 

entre tots els actors. 

Enric Truñó destaca una vegada més la importància del consens assolit en el marc dels set 

grups municipals i el valor que aquest fet li atorga al Pacte en si mateix. Considera que una 

situació tan excepcional com l’actual requereix generositat, joc net i lleial, i fugir de visions a curt 

termini, i en aquest sentit, demana als diferents grups municipals que el Pacte no quedi amb una 

declaració d’intencions, sinó que serveixi per avançar en dos aspectes clau: construir una ciutat 

i una activitat econòmica sostenible, i reforçar la col·laboració públic-privada. Opina que cal trobar 

el mínim comú denominador per tal que els Grups Municipals, i també la cinquantena d’entitats 

que representen el gruix de la ciutat, tinguin una actitud constructiva i acompanyin la firma del 

Pacte. Especialment a les entitats, considera que cal demanar-los-hi què poden aportar i com 

poden contribuir als objectius comuns en aquests propers 18 mesos. Txema Castiella mostra el 

seu acord amb la darrera intervenció, afegeix que veu una voluntat molt sincera de posar-se 

d’acord, i comenta que el més important del Pacte serà el seu desplegament a partir del 

setembre.  

Pere Mariné explica que la setmana passada es fa fer una roda de premsa en la que una trentena 

d’entitats de la ciutat van presentar un document alternatiu, amb un conjunt de propostes, i 

expressar així la seva sensació que el consens no és real, sinó que privilegia a certs lobbys de 

la ciutat, mentre que té poc en compte diverses peticions fetes per la ciutadania. Informa que és 

probable que aquest Pacte no el signi cap de les entitats socials de la ciutat i comenta que el 

punt on es parla de Turisme no aporta cap novetat, sinó que més aviat té la sensació de retrocedir 

en alguns conceptes. Detalla que es parla de turisme sostenible ambientalment, quan fa temps 

que el propi Consell ja havia assolit un consens, per part de tots els sectors, que també calia un 

turisme responsable socialment. Comparteix que ha fet un recompte de paraules al document 

del Pacte i li ha sorprès que economia surt trenta-dues vegades i ciutadania tan sols nou. 

Recorda que el document presentat per la Marien, tot i que hi podia haver punts de vista diferents 

i alguns punts poc resolutius, era un molt bon document que parlava d’elements clau que calia 

tenir en compte en aquesta nova etapa i d’un canvi de model. Finalment, afegeix que van sortint 

accions que van en línia amb el que des del Consell s’ha anat plantejant aquests darrers anys i 

posa alguns exemples com la proposta que Aena abandoni els plans d’ampliació de l’aeroport, 

la proposta de regulació del preu dels lloguers a través d’índex establerts o la regulació del 

nombre màxim de llits turístics de la ciutat que han fet a les Illes Balears. Opina que si finalment 

s’aposta per treballar el Pacte al Consell, no pot assegurar que la FAVB hi estigui d’acord. Marien 

André respon que és arriscat fer una comparativa d’aquestes dues paraules, economia i 

ciutadania, ja que en realitat és la ciutadania la que treballa a la ciutat i per tant la que genera 

economia. Txema Castiella comenta que el document presentat per la FAVB està també penjat 

a la web del Pacte. Explica que és un document extens, molt ben elaborat, i amb aportacions 

enriquidores del procés. Tanmateix, aclareix que el Pacte no recull totes les aportacions rebudes 

ja que es basa en el consens. Afegeix que el primer punt que fa referència a aspectes més 

econòmics del Pacte, consta de tres apartats, l’estratègia d’ocupació juvenil, el programa 

d’inserció laboral, Làbora, per persones amb situació de vulnerabilitat, i les clàusules socials, per 

a contractació pública reservada. Comenta que si bé és que es tracta d’economia, són elements 

generadors d’ocupació amb orientació social.  
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Maria Abellanet qüestiona que 18 mesos es consideri curt termini. Opina que cal diferenciar dos 

escenaris relacionats amb la pandèmia: un més immediat, que és resistir i demana un tipus 

d’accions concretes, i un segon apartat, més a mig o llarg termini, que seria per refer-se, i 

recuperar-se, en el que s’hauria de poder abordar temes més estructurals, que són difícils i 

delicats, però que són imprescindibles per saber cap a on es vol enfocar el turisme en un futur, 

entenent que és un sector estratègic per a la ciutat.  

Marien André distingeix dos aspectes, en primer lloc, el Pla de Xoc per recuperar el màxim que 

es pugui, proposat pel Pacte a curt termini, i en segon, els processos d’aprenentatge a incloure 

durant tot el procés del Pacte. És a dir, resoldre la urgència immediata, mentre des del Consell 

es pot seguir avançant.  

Martí Sarrate expressa que la situació és dramàtica i considera que la màxima preocupació és 

la situació del teixit empresarial a llarg termini, ja que lluita per sobreviure. Recorda que en la 

crisi anterior no hi va haver tancament del comerç i, malgrat això, van incrementar-se molt les 

dades d’atur, fet que fa preveure que l’afectació econòmica al teixit empresarial serà molt 

elevada. Comenta que el Turisme ha de ser sostenible i de qualitat, però actualment no s’està 

reactivant, fet que no permet reactivar molts altres sectors colaterals, com el comerç.  

Txema Castiella es mostra molt conscient que molts aspectes treballats al Pacte ja s’han tractat 

abans al Consell amb més profunditat, i lamenta no haver-ho pogut incloure pel fet de tenir un 

calendari molt concentrat. Fa èmfasi en que una part molt important del Pacte serà el seu 

desplegament, i insta al Consell a aportar-hi ambició, especialment en aquells temes en els que 

més s’hagi avançat.  

Pere Mariné recorda que es va acordar que algunes persones membres del Consell prepararien 

un guió per debatre sobre el llarg termini, ja que a curt termini tothom està d’acord en que s’ha 

de recuperar l’activitat econòmica. Marien André demana a les persones que estan en ambdós 

espais, Consell i Pacte que vagin informant de les novetats.  

Rosa Bada tanca la sessió mostrant la seva voluntat per tal que aquestes hores dedicades a 

millorar la ciutat siguin útils i aportin resultats i emplaça a una nova reunió del grup de treball al 

mes de setembre.  

Sense més intervencions es conclou la sessió.  

 


